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ABSTRACT

The study was conducted in ELbaja area west of ELDueim in the White Nile 

State. The main objective of this study was to investigate the browsing as 

related  to  rangelands  management  aspects  in  the  area. Three  plots 

representing the main browse pattern were selected, each of (250m×250m), 

within each of these three plots,  three circular samples (0.1ha each) were 

marked to determine tree densities and browse availability. In each plot two 
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transects of 100m each were located to measure vegetation attributes  mainly 

tree  density,  browsing  level,  diameter  at  browsing  point,  available  twigs 

numbers and available browse productivity. Beside this the quantative and 

qualitative assessment of herbaceous layer such as composition, frequency, 

density,  biomass  and  productivity  were  assessed. Socio-  economic 

investigation  was  conducted  to  collect  both  qualitative  and  quantative 

information.  Two  questionnaires  were  designed  for  nomads  and  settled 

groups. The aim was to collect information in respect to pattern of browse 

resource  used  and  the  associated  problems.  The  study  concluded  that, 

Acacia tortilis was the most preferred browse tree but it is decreasing since 

its density as mature trees was higher than its natural regeneration. While, 

total  density  of  natural  regeneration  of  trees  in  general  was  reasonable 

compared with total trees density in the study area, nearly (2: 1) which could 

be accepted as a quantity to decrease along the natural selection process. 

The cover percentage under trees was dominated by  Eragrostis spp, while 

the  herbaceous  biomass  production  is  considered  reliable  (0.24  ton/ha) 

compared with open rangelands (0.5 ton/ha). Grazing browsing ratio found 

to be (1:2) which reflected good tree coverage, as this is affected by the 

percentage of tree shade on the herbaceous layer.

The water sources were the main factor among pastoralist to determine the 

utilization of browse resources during the summer period. This period 

considered the best browse seasons because the fodder trees was available 

for livestock in villages while herbaceous layer disappear.

The Acacia tortilis is endangered by excessive cutting that are practiced by 

the people in the area.  

The study recommended that there is great importance to keep balance for 

the natural regeneration, according to the current status and need to sustain 
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the Acacia tortilis trees because it is a preferred and important browse tree in 

the area. Conservation and protection of the ground cover is required 

because it represent the source of fodder and keep the browse graze ratio 

within ecological stability. The study proved that the social control is still 

effective as related to natural resources protection and should be further 

supported for future conservation. 

Extension is required in the area to increase the awareness among the people 

towards cutting of trees and to involve them in the management process. 

الخلصةة
 والهييدف البيييض النيل بولية الدويم الباجا- غرب بمنطقة الدراسة هذه أجريت

 بيادارة وعلقتتيية الشييجرى الرعيى عين معلومييات اسيتقراء هييو منهيا الرئيسيى
 تحديييد وتييم الشييجرى الرعييى انمياط تمثييل مواقتييع ثةلثةيية اختيييار المراعييى. تييم

 تحديييد تييم المسيياحات هييذه ميين كل م). وداخل250×250(م كعينه مساحات
 وضييع تم عينة مساحة كل  هكتار). فى0.1( منها كل مساحة دائرية عينات ثةلثةة
 ضم الذى النباتى الغطاء مكونات لقياس وذلك  متر100 بطول قتاطع اثةنين عدد

 للرعييى, المتيياحه الفييروع القضييم, عييدد نقطيية عند الفرع الشججار, قتطر كثافه
 العشييبى للغطيياء والنوعييية الكمييية التقديرات بجانب الشجريه العلفيه النتاجيه

 اقتتصييادى مسييح اجييرى والنتاجية. كييذلك النباتات, التردد, التغطية تركيب مثل
 لتغطييية اسييتبيان اثةنييين عييدد اسييتخدام خلل ميين معلومييات لجمييع اجتميياعى
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 مييوارد واسييتغلل انميياط لمعرفيية والمسييتقرين للرحييل الرعوييية المجموعييات
بها. المتعلقة والمشاكل الشجرى الرعى

 للرعييى المفضييلة الشجييجار اكييثر ميين السيييال شججرة ان الدراسة نتائج اهم من
 النمييؤات ميين اعلييى الشجييجار كثافيية لن وذلييك متناقتصيية الشييجرى, لكنهييا

 النميؤ بنسيبة قتيورنت ما اذا جيدة فهى عامه بصورة الشججار كثافة الطبيعية.اما
 الختيار عمليات خلل مقبولة تناقتصها فرصة يعنى ) مما2:1( للشججار الطبيعى
للشججار. الطبيعى

 تعتييبر النباتية النتاجية بينما البنو نبات الشججاريسوده تحت النباتى الغطاء نسبة
  طيين0.5( المفتييوح المرعيى ميع مقارنتهييا  طيين/ هكتييار) عنييد0.24( مناسييبة

 يعنييى ) وهييذا2:1( للعشييبى الشجرى العلف نسبة ان الدراسة /هكتار). وجدت
 المراعى فى العشبى النتاج وان خصوصا مناسبة شججرى غطاء نسبة هنالك ان

الشججار. ظل نسبة تحكمة الشجرية
 لسييتخدام الرعيياه وسييط والمحييددة الطبيعييية العوامل من المياه مصادر تعتبر

 الرعييى مواسييم افضييل من تعتبر لنها الصيف فترة اثةناء الشجرى الرعى موارد
 للمسييتقرين خصوصييا للحيوانييات متاحيية بصييورة العلييف تييوفر الييتى الشييجرى

بالقرى.
 السييكان قتبل من المستمر للقطع لتعرضها المهددة الشججار من السيال شججرة

المحليين.
 لشجييجار الطبيعييية النمييؤات علييى للمحافظة ضرورة هنالك ان الدراسة اوصت
 وذات للحيوان المفضلة لنها الستدامة بغرض لها الحالى الوضع حسب السيال
 والحماييية المحافظيية ضرورة الى بالضافة المنطقة فى الشجرى للرعى اهمية

 من الشجرى الرعى معدل على ويحافظ للعلف مصدر يمثل لنه النباتى للغطاء
 المحلييى النظييام حماييية ان الدراسيية وجييدت البيئيية. كمييا واستقرار صيانة اجل

 علييى المحافظيية لخدميية التجيياه هييذا بييدعم وتوصييى تيياثةير لييه زال ما للشججار
 مطلوبيية الرشجييادية مسييتدامة. الخييدمات بصييورة المراعييى وادارة المييوارد
 الشججار, واستيعابهم مع التعامل اتجاه للسكان بالنسبة الوعى لزيادة بالمنطقة

الدارة.  عملية فى
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